
 نخبگان و اس��تعداد هاي درخش��ان طليعه داران 
توسعه علمي و پيشرفت كشور هستند. بسياري از 
مشكلات ريشه اي در كشور ناشي از بي توجهي به 
اقشار تحصيلكرده و استعداد آنهاست. دانش آموزان 
با استعداد و نخبه در كشور ما در دوره هاي گذشته 
در مجامع بين المللي توانس��ته اند در كنار س��اير 
كشور هاي پيشرفته به رقابت هاي علمي بپردازند و 
با كسب عنوان هاي علمي نام كشورمان را درخشان 

كنند. 
مشكل نخبگان در كشور با وجود تمامي توسعه ها 
و سفارشات صورت گرفته در حد شعار دهان پركن 
باقيمانده است، آمار بالاي مهاجرت اين افراد زنگ 
خطر و آلارم نگراني ها را در بخش هاي مختلف به 

صدا درآورده است. 
بستر تربيت و اس��تعداديابي نخبگان در كشور در 
س��طوح و لايه هاي مختلف تحصيلي مهياس��ت، 
ولي در به كار گي��ري از اين س��رمايه هاي با ارزش 

كم كاري هاي بسياري صورت گرفته است. 

 حال المپيادي ها خوب نيست
كم كاري و بي توجهي به نخبگان كشور سبب شده 
است تا معاون مركز استعدادهاي درخشان اعلام 
كند، حال المپيادي ها خوب نيست و آينده سازان 

كشور جايشان در اداره كشور خالي است. 
عنايت س��الاريان، مع��اون مركز اس��تعدادهاي 
درخش��ان و دانش پژوهان جوان درخصوص اين 
سرمايه هاي باارزش معتقد است، حال المپيادي ها 
خوب نيس��ت، اما المپياد حالش خوب است! و از 
هشت المپياد در س��ال 96 به 15المپياد در سال 
98 رس��يده ايم.  وي با بيان اينكه با چهار ميزباني 
موفقيت آميز در المپيادها، براي پنج ميزباني آينده 
آماده ايم، گفت: امروز به دليل طبقاتي شدن آموزش 
بيش از 86درصد المپپادي ها از هفت استان كشور 
هستند و طي هشت سال گذشته يك ميليون نفر 
در المپيادها شركت كردند كه  2 هزار و 700 نفر از 
آنها شخصيت هاي مستعدي شدند و جاي اينها در 

چرخه مديريتي كشور خالي است. 

س��الاريان افزود: بايد برنامه ريزي شود تا امكانات 
و منابع را براي مناطق دور دس��ت افزايش دهيم. 
متأس��فانه با ادغام غيرعلمي مركز دانش پژوهان 
مواجه ش��ديم و چاره اي جز بازگش��ت باش��گاه 
دانش پژوهان به س��ال 77نيس��ت. دسترسي به 
منابع براي دانش پژوهان كم است و فرآيند اعزام 
بسيار س��خت و دشوار و گاهي با اس��ترس فراوان 

انجام مي شود. 
 افت 16رتبه اي در المپياد هاي جهاني 

بي توجهي به استعداد هاي درخش��ان و نخبگان 
سبب شده تا مسئولان از س��ير نزولي كسب رتبه 
در المپياد هاي جهاني خبر دهند. بررس��ي نتايج 
دانش آموزان ايران��ي در المپياده��اي جهاني در 
دو س��ال اخير نش��ان مي دهد، رتبه هاي جهاني 
كسب شده در رشته هاي رياضي، فيزيك، شيمي 
و كامپيوتر س��ير نزولي در پيش  داش��ته است كه 
تيم المپي��اد رياضي دانش آموزي ايران در س��ال 
2017 مق��ام پنجم جهان را كس��ب ك��رد، اما در 

سال 2018 با 1۴پله سقوط در جايگاه نوزدهمي 
جهان ايس��تاد؛ همچني��ن تيم المپي��اد فيزيك 
دانش آموزي كشورمان هم كه در سال 2017 رتبه 
12 جهان را كسب كرده بود، در سال 2018 به رتبه 
بيست وپنجم سقوط كرد. در رشته هاي شيمي و 
كامپيوتر هم به ترتيب افت 16 و پنج پله اي نصيب 
دانش آموزان ايراني در فاصله س��ال هاي 2017 و 

2018 شده است. 
  تهي�ه برنام�ه حماي�ت از المپيادي ها تا

 ۲ماه آينده
 بي برنامگي و نبود امكانات و ساختار مشخص جذب 
و به كارگي��ري نخبگان و اس��تعداد هاي درخش��ان 
نگراني ها را افزايش داده است تا جايي كه هر از گاهي 
از رسانه ها شنيده مي شود كه فلان استعداد يا نخبه 
علمي به كشور ديگري مهاجرت كرده است. اين اخبار 
نشان از نبود حفره هايي در برنامه ريزي كشور مي دهد 
كه س��بب فرار يا مهاجرت نخبگان به ساير كشورها 
مي شود؛ مي توان در يك جمله گفت: دافعه برنامه هاي 
كشور بيشتر از جاذبه آن اس��ت. بر اين اساس وزير 
آموزش و پرورش در مراس��م تجلي��ل از مدال آوران 
المپيادهاي علمي س��ال 97 گفت: مقرر شد رئيس 
مركز استعدادهاي درخشان، برنامه اي را ظرف دو ماه 
براي حمايت بيشتر از المپيادي ها تهيه كند.  محسن 
حاجي ميرزايي وزير آموزش و پرورش معتقد است 
كه سرمايه انساني بي بديل ترين سرمايه يك جامعه 
است و سرمايه انساني اين را ايجاد مي كند.  وي اظهار 
كرد: پيشرفت و تعالي هدف مشترك تمام عالميان 
است و ممكن است الگوها و روش ها در جوامع مختلف 
متفاوت باشد، اما اينكه همه در جست وجوي پيشرفت 
و تعالي هستند، ترديدي نيست كه پيشرفت هر جامعه 
نيازمند سه عامل سرمايه انساني، سرمايه و تكنولوژي 
است. اصلي ترين شكل پيشرفت، پيشرفتي است كه 

بناي اصلي آن بر ظرفيت هاي انساني است. 
حاجي ميرزايي افزود: المپيادي ها هس��ته اصلي 
پيش��رفت كش��ور و نقطه اميد رهب��ران جامعه 
هستند. حال خوب المپيادها نشان از حال خوب 

المپيادي هاست !
گفتني اس��ت پس��رفت دانش آم��وزان ايراني در 
المپياده��اي جهاني يك نش��انه دردناك اس��ت. 
نش��انه اي كه يك طرف مهم آن به سياست هاي 
آموزش و پرورش بازمي گ��ردد و طرف ديگر آن به 
خانواده هاي ايراني. همان طور كه با اجراي طرح 
هاي متفاوت و آزمون و خطاهاي هر ساله در حوزه 
آموزش و پرورش، انگي��زه دانش آموزان و خانواده 
هايشان كمتر مي شود، برخي خانواده ها هم در اثر 
يك فرهنگ غلط جاافتاده گمان مي كنند در چنين 
وضعيتي اگر فرزندانش��ان را از سيستم آموزشي 
حاكميتي منفك كنند، خير بيش��تري نصيبشان 
خواهد شد. در صورتي كه اين روند اشتباه باوجود 
همين دو برداش��ت ناصحيح  است كه سلسله وار 

ادامه خواهد يافت و هيچ گاه اصلاح نخواهد شد.
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نماينده بانك مركزي در دادگاه رسيدگي به پرونده مؤسسه غيرمجاز حافظ و شركت كشاورزي خوشه طلايي مهر خطاب به متهمان: 
من از شما مي پرسم بايد قول شفاهي يك نفر را قبول كنيد يا 30 مكاتبه اي كه از سوي بانك انجام شده است؟!

فعاليت غيرمجاز بانكي با تشويق شفاهي معاون بانك مركزي!

جاذبههايتوخاليبرايالمپياديها
معاون مركز استعدادهاي درخشان: حال المپيادي ها خوب نيست

شش�مين جلسه 

عليرضا سزاوار
دادگاه رسيدگي   گزارش  2

به پرونده مؤسسه 
غيرمجاز حافظ و ش�ركت كش�اورزي خوشه 
طلاي�ي مه�ر در ش�عبه چه�ارم دادگاه ويژه 
رس�يدگي به پرونده اخلالگران و مفس�دان 
اقتصادي به رياست قاضي صلواتي برگزار شد. 
بانك مركزي و ۴9 نفر ش��اكي پرونده مؤسس��ه 
غيرمجاز حافظ هستند؛ اين مؤسس��ه 7 هزار و 
571 نفر سپرده گذار داشت كه ۴ ميليارد و 800 
ميليون تومان جذب سپرده صورت گرفته است. 
شركت كشاورزي خوشه طلايي مهر ماندگار نيز 
1۳متهم دارد كه 25ميلي��ارد و 5۳2 ميليون و 
500 هزار توم��ان جذب س��پرده در آن صورت 

گرفته است. 
 سپرده گذاري شاكي ها زمان من نبود !

در ابتداي جلس��ه قاضي صلواتي از متهم پوراني 
خواس��ت براي ادامه دفاعيات در جايگاه حاضر 
شود. پوراني )رئيس هيئت مديره اين مؤسسه( با 
بيان اينكه شركت با مشكل نقدينگي مواجه بوده 
و ميزان مصارف نقدينگي شركت ها بايد 65درصد 
باشد رعايت نش��ده، گفت: »به قصد احيا و بدون 
س��وء نيت اقدام به فعاليت كردم. سپرده گذاري 
شكات اين پرونده در زمان من انجام نشده است. 
ما زماني ك��ه براي مديريت كوت��اه فعاليت خود 
برنامه ري��زي مي كرديم، 12 طرح توس��عه اي را 

پيش بيني كرديم.«
 جو خانوادگي در مؤسسه

متهم پوراني با اش��اره به تخلف��ات درباره جذب 
منابع انساني بيان كرد: پس از ورود ما به شركت 
تمام كاركنان و كارمن��دان خان��واده بودند و با 
عدم همكاري آنها مواجه ش��ديم و آنها اطلاعات 
ش��عب را فاش مي كردند و براي خارج كردن جو 
خانوادگي مجبور ش��ديم افراد جدي��دي را وارد 

مجموعه كنيم. 
او تصريح كرد: من با هزينه شخصي خود به ايلام 
سفر مي كردم و شايد در طول هفت ماه تنها پنج 
بار با پول ش��ركت بليت هواپيما خريداري كردم 

و هيچ تس��هيلاتي نه من و نه اقوام من از شركت 
دريافت نكرده اند.

 بيش از 1300 مؤسسه غيرمجاز
وي با بيان اينكه براي حل مشكل پيشنهادهايي 
دارم، اظهار ك��رد: اعضاي هيئت مديره س��ابق 
شركت همگي داراي اسم و رسم خوبي هستند 
و مي توانيم به كمك آنها مبلغ 16 ميليارد و 800 

ميليون تومان تسهيلات را باز پرداخت كنيم.
او ضمن اشاره به ساير مؤسس��ات اعتباري بيان 
كرد: در حال حاضر بيش از هزار و ۳00 مؤسسه 
اعتباري در سراسر كشور در حال فعاليت هستند 
و نمي خواهيم براي آنها هم مشكل پيش بيايد، 
بهتر است براي يك بار بانك مركزي اين موضوع 

را حل و فصل كند. 
 ما همه بي گناهيم !

در ادامه قاضي از ديگر متهم��ان كه مديران اين 
مؤسسه بودند، درخواست كرد كه دفاعيات خود 
را مطرح كنند. اين متهمان هم با بيان اينكه هيچ 
سوء نيتي نداشتند و مال نامشروعي كسب نكردند، 

درخواست رفع اتهام از خودشان را داشتند!
قاضي صلواتي س��پس از نماينده حقوقي بانك 

مركزي خواست تا توضيحات خود را ارائه دهد. 

 تسهيلات براي خويشاوندان
نماين��ده بان��ك مركزي هم ب��ا بي��ان اينكه در 
اين مؤسسه س��ود به صورت س��ليقه اي توسط 
هيئت مديره تعيين مي ش��د، گفت: مش��ترياني 
كه اكثراً از خويش��اوندان بودند، تس��هيلاتي با 
س��ود پايين دريافت و همان تسهيلات را دوباره 
در آن محل با سود بالا سرمايه گذاري و در برخي 
موارد اقدام به خردكردن حساب ها مي كردند تا 

تسهيلات را به افراد خاص بدهند.
نماينده حقوقي بانك مركزي افزود: آقاي پوراني 
گفته معاون بان��ك مرك��زي او را ترغيب كرده 
اس��ت تا به فعاليت غيرمجوز خ��ود ادامه بدهد. 
من از او مي پرسم شما با تجربه اي كه داريد بايد 
قول ش��فاهي يك نفر را قبول كنيد ي��ا 20 الي 
۳0مكاتبه اي كه از سوي بانك انجام شده است؟! 
بانك مركزي به شما رسماً اعلام كرده ما به شما 

مجوز نمي دهيم ادامه ندهيد. 
 ۲1 شعبه را يك شعبه جا زدند!

وي تصريح كرد: بانك مركزي دو ش��كايت عليه 
مؤسسه حافظ در سال هاي 92 و 95 مطرح كرده 
اس��ت. وكلاي پرونده يا حتي خ��ود متهمان به 
بازپرسي مراجعه كردند و مي گفتند: ما اقدام به 

اخذ مجوز كرديم و بانك مركزي مخالفت كرده 
كه ما در يك شعبه فعاليت مي كنيم. 

نماينده بان��ك مركزي افزود: آنها يك ش��عبه را 
تبديل به چند شعبه فعال كرده و چند شعبه ديگر 
هم در حال تأسيس بوده اس��ت، آيا اين مصداق 
دليل جديد جرم نيست؟ ادامه فعاليت مؤسسه 

حافظ در غالب 21 شعبه انجام مي شد. 
   فعاليت در يك مؤسسه غيرمجاز ديگر

در ادامه جلسه دادگاه هم شاه محمدي نماينده 
دادستان اظهار كرد كه مسئولان و متهمان پرونده 
مكرراً اعلام مي كنند در جريان امور نبوده اند، اما 
چند نفر از مسئولان سابقه فعاليت در بانك ها و 

مؤسسه البرز ايرانيان را داشته اند. 
نماينده دادستان با اشاره به نام شركت بيان كرد، 
نام شركت در سه مرحله تغيير پيدا كرد، ابتدا به 
نام بانك عدالت س��پس به نام مهر ماندگار و در 

نهايت به نام مهر اميد تغيير نام داد.
شاه محمدي تصريح كرد: با توجه به اينكه شركت 
زيان ده بوده، اما براي اعضاي هيئت مديره پاداش 
در نظر گرفته ش��ده كه اين موض��وع با توجه به 

زيان هاي موجود خلاف قانون است.
 تسويه 10 ميلياردي از بيت المال

در انتهاي جلسه هم قاضي صلواتي با بيان اينكه 
بار ديگر به متهمان توصيه مي كنم تا قبل از صدور 
حكم دادگاه با ش��كات محترم تسويه حس��اب 
كنند كه در حكم دادگاه مؤثر اس��ت، افزود: يك 
خط اعتب��اري 10 ميليارد تومان��ي در ايلام هم 
براساس مصوبه س��ران قوا از بيت المال پرداخت 
ش��ده كه پرداخت اين بدهي همچنان بر عهده 

متهمان است. 
قاضي صلواتي تصريح كرد: طي پنج روزگذشته 
۴00ميليون تومان از وجوه و تسهيلات شركت 
خوش��ه طلايي و مؤسس��ه حافظ اخذ شده و به 
حس��اب اماني دادگاه واريز ش��ده ك��ه در زمان 

مقتضي با سپرده گذاران تسويه مي شود. 
وي ختم رس��يدگي به اين پرونده را اعلام و خبر 
داد ك��ه دادگاه در مهلت قانوني حك��م را صادر 

خواهد كرد. 

در اين ستون پيام ها،  متن ها، عكس نوشت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر ش�ده در فضاي مجازي را منتش�ر خواهيم كرد؛ بدون 
هيچ گونه توضيح و تفسير. بازنشر اين موارد هم به منزله تأييد 

يا رد محتواي هيچ كدام از آنها نيست. 
-----------------------------------------------------

 يك كاربر عرب در توئيتر با انتشار اين عكس نوشت: أول يوم 
مدرسه في اليمن... 

-----------------------------------------------------

  حسين حقي اين عكس را منتشر كرد و نوشت: سالن بازي هاي 
ليگ برتر فوتسال و واليبال بانوان هميش��ه خاليه، بعد يه عده تلاش 

مي كنن برن ورزشگاه بازي ببينن!  
-----------------------------------------------------

 حس�ين ظهوري با انتش�ار اين عكس نوش�ت:  اقدام عجيب 
شهرداري شهرستان محمودآباد؛ دپو زباله در 20متري ساحل و  ورود 

شيرآبه هاي سمي به درياي خزر.
-----------------------------------------------------
  يك كانال خبري با انتش�ار ويديويي از صحبت هاي مهمان 
برنامه ثريا و به نقل از وي نوش�ت: »باند هيلزه��ا چگونه به وجود 
مي آيند؟!« شايد جالب باشد بدانيد كه سالانه دو برابر مساحت كشور 
بحرين در ايران زمين خواري مي شود. يعني سالي دو تا بحرين در ايران 
گم مي شود. عمده زمين خواري هاي كش��ور ريشه در قوانين فرسوده 
دارد. به همين دليل اس��ت كه اين فساد در كش��ور به سرعت در حال 
تكثير بوده و تنها تخريب يك يا 2 يا 100 ويلاي غيرمجاز حكم مسكن 
را بر اين درد قديمي دارد. كساني كه اين قوانين را مي شناسند به راحتي 
و خيلي قانوني مي توانند اراضي ملي و طبيعي را تبديل به كاخ شخصي 
 كنند. شيوه زمين خواران به اين شكل است كه ابتدا زمين هاي متعلق 
به منابع طبيعي را تصرف و پس از تفكيك اراضي با تغيير كاربري آنها، 
شروع به ساخت و س��از مي كنند. در اين مرحله كلاهبرداران نيازمند 
ابزاري هستند كه املاك را بفروشند، بهترين وسيله براي زمين خواران 
اس��تفاده از معاملات غيررسمي )عادي( اس��ت، زيرا اين معاملات در 
هيچ سامانه اي به ثبت نمي رسند و ثبت نش��دن معاملات غيررسمي 
سبب مي شود، دولت اطلاعي از وجود چنين معاملاتي نداشته باشد. به 
عبارت ديگر اين معاملات بدون حضور ناظر حكومتي منعقد مي شوند و 
به جهت اعتباري كه در نظام قضايي كشور دارند، در دادگاه ها مي توانند 

معاملات رسمي و مورد تأييد دولت را باطل كنند. 
-----------------------------------------------------

 محمد غزنويان با انتش�ار اين عكس توئيت زد:  كارنامه  بسيار 
دموكراتيك و حقوق بشري پليس فرانس��ه طي ۴5هفته رويارويي با 
جليقه زردها: 11كش��ته، 2 هزار و 500 زخمي )75 مصدوم با شرايط 
وخيم(، 2۳ نابينا، پنج قطع دس��ت، هزار زنداني. كافي است به  جاي 
رژه هاي رنگي و مورد علاقه  رس��انه هاي جريان اصلي، سرمايه داري را 

هدف بگيريد؛ پليس هاي جهان متحد مي شوند. 
-----------------------------------------------------

 محمد اميني رعايا با انتش�ار اين عكس توئيت زد:  ش��ركت 
كارآوران صنعت خاورميانه بيش از هزار و 700ميليارد تومان از  بانك 
پاسارگاد وام گرفته كه پس نداده است! رئيس هيئت مديره اين شركت 
علي يزداني ورزنه معاون نعمت  زاده در دوران وزارت ايشان است. چه 
زماني قرار اس��ت  بانك مركزي جلوي اين بذل و بخش��ش بانك هاي 

خصوصي از  جيب ملت را بگيرد؟
-----------------------------------------------------

  كانال خبرگزاري ايسنا در توئيتر نوشت:  آماري وحشتناك از 
رسيد كارتخوان هاي بانكي. شايد گمان كنيد تراكنش با پوز و ندادن 
اس��كناس در مصرف كاغذ صرفه جويي مي كند، اما اشتباه مي كنيد. 
هر سال معادل 2۴ ميليون جلد كتاب، رسيد كارتخوان صادر مي شود!
-----------------------------------------------------
 مهدي نوشت:  از بازار حدود 7 هزار ميليارد توماني نوشت افزار در 
ايران مثل ) دفتر مشق، كيف، جامدادي، خط كش و مدادرنگي( حدود 
70 درصدش خارجي است و فقط ۳0 درصد بازار دست توليدكنندگان 
ايراني است!چرا نبايد كل بازار به اين خوبي دست ايراني ها باشد؟ آيا در 

توليد خط كش و پاك كن مشكل داريم؟!!

 2هزار و 200 دانش آموخته رشته حقوق با امضاي طوماري از رئيس 
قوه قضائيه بابت فراخوان برگزاري آزمون مركز وكلاي قوه قضائيه و به 

ويژه حذف معيار ظرفيت از اين آزمون تشكر كردند. 
 رئيس سازمان برنامه و بودجه اعلام كرد: پاداش بازنشستگان امسال 

تا پايان هفته جاري به طور كامل پرداخت مي شود. 
 به دنبال انتقاد از طرح توزيع متادون در داروخانه ها، مديركل امور 
داروي س��ازمان غذا و دارو از تعليق موقت اين ط��رح خبر داد و گفت: 
فعلًا مراكز ترك اعتياد فعاليت شان را در زمينه توزيع داروهاي متادون 

همچنان ادامه مي دهند. 
 اس��تاندار تهران اعلام كرد كه تأخير حضور كاركنان دستگاه هاي 

اجرايي تا ساعت 9 صبح 15 مهر مجاز است. 
 مديركل بهزيستي استان تهران با اشاره به اينكه درحال حاضر 8۴6 
مهدكودك، 27 روستا مهد و  9 مهد حاشيه اي در استان تهران مشغول 
فعاليت هس��تند، گفت: با وجود تلاش هاي صورت گرفته كمتر از 15 
درصد از كودكان اس��تان تهران از فرصت حضور در مهدهاي كودك 

بهره مندند. 
 رئيس سازمان آموزش و پرورش استثنايي ضمن اعلام آخرين آمار 
سنجش سلامت نوآموزان گفت: اطلاع رساني هاي لازم را انجام داده ايم 
تا كس��اني كه ثبت نام موقت كرده اند، حتماً بايد براي تكميل ارزيابي 
سنجش سلامت مراجعه كنند. برگه سنجش سلامت از مدارك الزامي 

براي ثبت نام در مدارس محسوب مي شود. 

بيژن سوراني
  گزارش  یک

جلوگيريازقطع12هزاردرخت
باحذفقبوضكاغذي

با حذف قب�وض كاغذي خدم�ات آب، برق، گاز و تلفن س�الانه از 
قطع 1۲هزار درخت با هزينه هزار و 440ميليارد تومان جلو گيري 
به عمل مي آي�د. همچنين تنه�ا از محل چاپ اي�ن قبوض حدود 
300ميليارد تومان در سال صرفه جويي مالي صورت خواهد گرفت.

 آمارها حاكي از آن اس��ت كه ۳5 ميليون كنتور ب��رق، حدوداً همين 
تعداد كنتور آب و 20 ميليون كنتور گاز وجود دارد و برآوردها نش��ان 
مي داد هزار ۴۴0 ميليارد تومان براي قبوض خدماتي هزينه مي شود. 
در حالي كه به گفته وزير ارتباطات آذري جهرمي، ظرفيت كامل دولت 
الكترونيكي فراهم اس��ت كه تمام اين قبوض را به صورت الكترونيكي 
صادر كند.  براساس طرح حذف قبوض كاغذي برق، به جاي اين قبوض 
اطلاعات مربوط به مصرف و صورت حساب برق مصرفي مشتركين به 
صورت الكترونيكي در اختيار آنها قرار مي گيرد. اين طرح از قطع سالانه 
12هزار درخت جلوگيري خواهد كرد و تنها از محل چاپ اين قبوض 
حدود ۳00ميليارد تومان در س��ال صرفه جويي مالي صورت خواهد 
گرفت.  اول مهرماه موع��دي بود كه از س��وي وزارت نيرو براي حذف 
قبوض كاغذي تعيين ش��د و به گفته مديركل مديريت مصرف و امور 
مشتركان توانير، از روزگذشته ديگر قبض كاغذي برق براي مشتركان 

صادر نخواهد شد. 
در همين رابطه هادي مدقق به ايسنا گفت: طبق آخرين آمار مشاركت 
مردم در اين طرح 96درصد بوده است. البته بايد تأكيد كرد، اين فرآيند 
يك فرآيند مستمر بوده و مش��تركان همچنان مي توانند از طرقي كه 

پيش از اين اعلام شده نسبت به ثبت  اطلاعات خود اقدام كنند. 
وي افزود: احتم��الاً ۴درصد باقيمان��ده ادارات دولتي و مجموعه هاي 
عمومي هستند كه به تدريج تعيين تكليف خواهند شد؛ در واقع مأموران 
توزيع برق مراجعه مي كنند و نس��بت به ثبت اطلاعات اين مشتركان 
اقدام خواهند كرد. از سوي ديگر اطلاعات در حال به روزرساني است و 
ممكن است برخي مستأجر باشند يا جابه جا شوند، در اين صورت بايد 

براي ثبت اطلاعات خود به صورت مجدد اقدام كنند. 
مديركل مديريت مصرف و امور مش��تركان توانير با بيان اينكه قبوض 
كاغذي به صورت 100درصد حذف نخواهد ش��د، افزود: ممكن است 
براي 2درصد مشتركان همچنان قبض كاغذي صادر شود، به طور كلي 

اگر آمار مشاركت به 98درصد برسد، مطلوب خواهد بود. 

زهرا چيذري 

آلودگيهوا
ازجيبهرتهراني300دلاربرميدارد!

طبق گزارش بانك جهاني، آلودگي هوا سالانه 2/6ميليارد دلار به تهراني ها 
خسارت وارد مي كند. اگر اين رقم را به نسبت جمعيت تهران تقسيم كنيم، 
سرانه آن حدود ۳00 دلار مي شود؛ يعني هر كدام از ساكنان شهر تهران در 
طول سال ۳00دلار بابت آلودگي هوا خسارت مي بينند و به يك خانواده 
چهار نفره س��الي هزار و 200دلار معادل 1۴ ميليون تومان ضرر ناشي از 
آلودگي هوا وارد مي ش��ود. بديهي است بخش��ي از تقصير آلودگي هوا به 
سياست هاي كلان جامعه و حتي موقعيت جغرافيايي و مسائلي از اين دست 
باز مي گردد، اما بخشي از آن هم در دست خود ماست! مي پرسيد چگونه؟ 
پاسخ اين سؤال چندان سخت نيست. اين را مي توان از آسمان صاف و آبي 
تهران در ايام خلوتي نوروز متوجه شد. هرگاه تردد خودروها و وسايل نقليه 
در شهر كاهش مي يابد، بدون مراجعه به دستگاه هاي سنجش آلودگي هوا 
و گزارش هاي هواشناسي و فقط با تكيه بر نفس كشيدن راحت تر و آسمان 
آبي تر مي توان فهميد.  آن طور كه بهزاد اش��جعي دبير كميته فني صدور 
مجوزهاي خودرويي سازمان حفاظت از محيط زيست مي گويد، ايران به 
لحاظ سرانه خودرو به نسبت جمعيت، در رتبه 71دنيا قرار دارد. در تهران 
نيز حدود چهار خودرو به ازاي 10نفر وجود دارد. در حالي كه اين عدد براي 
شهرهايي مثل توكيو، لس آنجلس و وين دو برابر است، اما اين شهرها مثل 
تهران مشكل ترافيك و آلودگي هوا ندارند. وي با اشاره به اينكه قطعاً ساختار 
شهري نيز در وضعيت كيفيت هواي شهرها مؤثر است، مي افزايد:»مهم تر از 
ساختار شهري، فرهنگ استفاده از خودرو است كه تاكنون براي اصلاح آن 

در ايران اقدام جدي صورت نگرفته است.«
اشجعي قيمت بالاي خودرو و قيمت پايين سوخت را عامل مهم در افزايش 
ترافيك و آلودگي هوا مي داند و مي افزايد:»در همه جاي دنيا خودرو ارزان 
است، اما استفاده از آن گران. چون عواملي مانند قيمت سوخت، عوارض و 
ماليات باعث شده تا مردم تا حد امكان از استفاده از خودرو شخصي پرهيز 
كنند، اما متأس��فانه در ايران دقيقاً برعكس اس��ت؛ خودرو بسيار گران و 
استفاده از آن خيلي ارزان است و در نتيجه در اين شرايط صاحب خودرو 
دوست دارد هر روز از خودرويي كه با صرف هزينه زياد خريده است، استفاده 
كند. همين موضوع باعث ش��ده امروزه معضل ترافي��ك و آلودگي هوا در 

شهرهايمان ايجاد شود.«
 وي با اينكه برخي مي گويند تهران ظرفيت اين همه خودرو را ندارد، موافق 
نيست بلكه معتقد است:»صحيح تر است اين گونه بگوييم: تهران ظرفيت 

استفاده روزمره از اين همه خودرو را ندارد.«
به اعتقاد دبير كميته فني صدور مجوزهاي خودرويي سازمان حفاظت از 
محيط زيست »خودرو داشتن به معني استفاده روزمره از آن نيست« و بايد 
فرهنگ استفاده از خودرو در جامعه ما جا بيفتد، اما اين فرهنگ خود به خود 
نيز در مردم ايجاد نمي شود بلكه بايد سياستگذاري هاي لازم اعمال شود. 
شايد به همين خاطر اس��ت كه در دنيا روزجهاني بدون خودرو داريم و در 
همه جوامع و كشورها مردم به استفاده نكردن از خودرو تشويق مي شوند. 
با وجود اين يك واقعيت ديگر در نگاه مس��ئولاني كه به استفاده نكردن از 
خودرو توصيه مي كنند مغفول مانده و آن هم فراهم نبودن زيرساخت هاي 

حمل و نقل عمومي است. 

نبود برنامه جامع و كارا براي بروز اس�تعداد درخشان سبب شده است 
تا در س�ال هاي متمادي نخبگان و المپيادي هاي كشور يا مهاجرت در 
پيش بگيرند يا به امور غيرتخصصي بپردازن�د. در اين ميان كاهش 15 
درصدي رتبه هاي المپيادي در رشته هاي مختلف مؤيد اين ناكارآمدي 
و بي توجهي به اين قش�ر نخبه در كش�ور است. در ش�رايط حاضر كه 
كش�ور نيازمند تخصص افراد نخبه و اس�تعداد هاي درخش�ان است، 

ناكارآمدي دس�تگاه هاي متولي كار را به جايي رسانده است كه معاون 
مركز اس�تعدادهاي درخشان س�خن از خوب نبودن حال المپيادي ها 
مي دهد و اعلام مي كند كه آينده سازان كشور جايشان در اداره كشور 
خالي است. اين در حالي است كه وزير آموزش و پرورش معتقد است، 
حال خوب المپيادها نش�ان از حال خوب المپيادي هاس�ت و خواستار 
برنامه ريزي در مدت دو ماه براي حمايت بيشتر از اين افراد شده است. 

مريم كامياب |  مهر


